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AKTUÁLNĚ Z ÚŘADOVNY 
  

Digitalizace katastrálních území 
 

Před více než pětadvaceti lety se zkratkou „digi“ 

označovaly pouze hodinky bez ciferníku. Dnes je digitální 

skoro všechno – i mapy. V celé republice probíhá již ně-

kolik let převod katastrálních map do digitální podo-

by. K dnešnímu dni je digitálně zaměřeno zhruba 60% 

území, do roku 2015 musí být takto zaměřena všechna. 

Nyní přišla řada i na Bačalky a Lično u Milkovic. Ptáte 

se, co to pro nás znamená. Ve výsledku především jasné 

vymezení vlastnických vztahů k jednotlivým parcelám 

a urychlení veškerých operací s nemovitostmi. Jistě 

jste už při hledání v katastru nemovitostí on line na adrese 

www.cuzk.cz  mnohokrát narazili na to, že nelze najít 

parcely, které jsou v tzv. zjednodušené evidenci. Je to 

většina zahrad a polí, které byly sceleny ze spousty ma-

lých políček v jednu velkou parcelu označenou společ-

ným parcelním číslem. Pokud pak chcete 

zjistit, z jakých parcel se tato velká skládá 

a jaká je vlastnická struktura, musíte si 

nechat vyhotovit na KN snímek katastrální 

mapy a LV. To vše nám v brzké době od-

padne. Na druhou stranu některým z nás 

starosti naopak přibudou, a to v tom oka-

mžiku, až se při přeměřování zjistí, že jsme 

si postavili chlívek u souseda na dvorku, že 

přístup k naší nemovitosti vede po souse-

dově cestě a ne po obecní, že jsme si o pár 

metrů posunuli plot a naše brambory rostou 

na cizím. To vše bychom si měli vyjasnit, vyříkat a poté 

právně upravit, až bude digitální zaměření hotovo. 

Pověření pracovníci katastrálního úřadu začnou 

svoji práci na digitalizaci našich dvou katastrů 

15. října a budou tu až do konce roku. Během tohoto 

období po základním zaměření budou v prostorách 

obecní úřadovny k dispozici v určených dnech a hodi-

nách nám všem, kteří se budeme zajímat, jak jsou zamě-

řeny naše pozemky, a dále si sem budou zvát občany-

vlastníky nemovitostí, u kterých dojde digitalizací ke 

změnám výměr, hranic plotů atd. 

Konkrétní postup prací a „katastrální úřední hodiny“ 

nám ještě nebyly sděleny. Jakmile budeme mít tyto in-

formace, ihned je umístíme na úřední desku, na web a 

samozřejmě vyhlásíme rozhlasem. Už nyní je na úřední 

desce úvodní informace z KÚ umístěna. 

Doufejme jen, že činnost katastrální nebude pro někte-

ré z nás katastrofální. 

 

Svoz nebezpečeného odpadu  
 

    Svoz nebezpečných složek komunálního odpadu pro-

běhne v neděli  2. září na tradičních místech:  

u hasičské zbrojnice v 9.30 hod  

a u kontejnerů u bývalého obecního úřadu v 9.45 hod. 
Na rozdíl od jarního svozu nebudou tentokrát vybírány 

pneumatiky. Ty si uschovejte zase na příští 

rok. Proberte si tedy, prosím, před zimou 

svoje dílny, kůlny a garáže a zbavte se 

všech zbytků barev, louhů, autobaterií, 

ledniček (s motorkem), televizí, PC, tiská-

ren, léků, olejů atd. 

Odpad však neodkládejte na stanoviště 

předčasně, každý si u svého odpadu musí 

počkat až do okamžiku svozu a tento odpad 

si do určených vozů odnést.  

 

Odpad ještě jednou 
     

V poště se před několika týdny objevilo osvědčení 

firmy EKO-KOM o množství nebezpečných splodin, o 

které jsme díky třídění odpadů uchránili životní prostředí. 

V r. 2010 Bačalky obsadily v rámci jičínského okresu 

1. místo, za rok 2011 jsme si určitě nepohoršili, protože 

se množství vytříděného odpadu zvýšilo o 41%.  Za tří-

dění jistě zaslouží všichni pochvalu. Vůbec ale nemůžeme 

chválit ty, kteří do dnešního dne nepochopili, že do žlu-

tých pytlů patří „měkké“ plasty, tj. sáčky, igelitky, kelím-

ky od jogurtů nebo lahve od aviváže, ale dají do pytlů i 

ostré předměty, které pytel roztrhnou, a celý obsah se 

poté u oplocenky vysype. Nemáme tu samostatné tech-

nické služby s vlastním rozpočtem, který by tento nepo-

řádek permanentně uklízely. Vězte, že ten „humus“ po 

vás uklízí zastupitelka paní Šárka Hošková a leckdy 

k tomu potřebuje dost odvahy a silný žaludek. Váš rozsy-

paný páchnoucí odpad sbírá do nových pytlů, protože 

jinak nám je SKS nevyveze. Ne-

slušelo by se být trochu odpo-

vědnější a ohleduplnější 

k lidem i k obci samotné? 

      Někteří tento pro-

blém řeší ještě jinou cestou. 

Protože se jim např. rozbitá 

plastová židle nevejde do 

pytle (jak by mohla), tak ji 

zkrátka jednoduše u oplo-

cenky odloží. Stalo se tak i 

nedávno, kdy se jich tam 

http://www.cuzk.cz/
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během sobotního dopoledne objevilo hned několik. Váže-

ný majiteli židlí, jistě pochopíte, že takto židle nikdo ne-

odveze a že budou u oplocenky „strašit“ do příštího jara, 

kdy bude v obci k dispozici velkoobjemový kontejner. 

Pokud máte alespoň trochu pochopení a slušnosti, odvez-

te si židle zpátky domů a vyčkejte do jara, nebo je 

v sobotu dopoledne odvezte do Libáně do sběrného dvo-

ra, kde Vám je za drobný peníz vezmou. 

Stejně jako chcete mít doma a na dvorku čisto Vy, tak 

chceme mít čisto a pořádek v obci my všichni zde rádi 

žijící a chalupařící. 

 

Zasedání zastupitelstva obce 
 

     Zasedání zastupitelstva obce se bude konat v pátek 

21. září 2012 od 18.00 hodin v pivnici U Bači. Na pro-

gramu bude schválení návrhu územního plánu, pravděpo-

dobně koupě transformátoru do vlastnictví obce a další 

provozní záležitosti obce. Všichni, kdo máte zájem o 

život v obci, jste srdečně zváni. Je lepší probrat důležité 

věci hned na místě, než o nich pak vést nepodložené dis-

kuse u piva.  

S přáním krásného zbytku léta 

Ing. Pavlína Kaprasová, starostka 

 

ČAS KAŽDÉHO Z NÁS POZNAČÍ… 

 se zpívá v jedné písni, a je to tak. A poznačí každého. 

Někoho tak, že změní svůj vztah k druhým lidem, jiného 

tak, že přehodnotí své životní priority. A o tom, jak jsme 

se změnili navenek, nám dokáží napovědět staré fotogra-

fie. Většina z nás by si je ráda uchovala – krásné, nepře-

lámané, neohmatané, prostě krásné, ale zároveň je rádi 

ukazujeme známým, sousedům, kamarádům. Jak to udě-

lat, abychom mohli oboje? Dnes je to jednoduché. Foto-

grafie, které chceme ukazovat, si můžeme „okopírovat“ a 

ty originální si schovat pro budoucí pokolení. Jak to nej-

lépe udělat, o tom vyprávěla nedávno paní Daniela Brůž-

ková v Českém rozhlase na „dvojce“, a já se teď pokusím 

vám její návody zprostředkovat, neboť se skenováním 

dokumentů, jejich archivací i práci s fotografiemi zabý-

vám již několik let. 

První důležitá informace, jak si uchránit staré fotky se 

týká jejich uschování. Rozhodně je nedávejte do alb 

s foliemi, do těch, které koupíte za pár korun všude 

v papírnictví. Znáte je. Jsou sice pěkné a fotky se do nich 

jednoduše nastrkají, některá alba mají dokonce jakoby 

samolepící folie, na něž fotky přilnou a relativně drží. 

Jenže po letech zjistíte, že vám fotky buď vypadají, nebo 

naopak, že drží tak, že už je z folií nestrnete bez porušení. 

Prostě nejlepší pro uchování starých fotek jsou stará alba 

s papírovými až hedvábnými proložkami, fotky pěkně 

zastrkané do růžků a případně obyčejnou tužkou popsané 

z druhé strany poznámkou, kdy a kde byla fotka pořízena. 

A jak nejlépe poznáte, že jde o opravdu starou fotku? 

Všimněte si strnulosti ve tvářích fotografovaných objektů. 

Osoby, děti, nebo i zvířátka se nesměla pohnout nejméně 

20 vteřin, neboť čas expozice byl (v letech 1839 – 1900) 

až 30 sekund. Dokonce se předem chodilo k fotografovi, 

který doporučil stylizaci oblečení, k němuž pak přidal 

pozadí. 

Ale nezoufejte, i dnes si můžete v klidu prohlížet nebo 

i darovat staré fotografie, aniž byste se museli obávat 

jejich zničení, nebo že o ně přijdete. Existuje totiž tzv. 

skenování. Naskenovat si můžete jakoukoliv fotku do 

počítače a z něj následně fotografie opět vytisknout. Dob-

ré je si takto naskenované fotky navíc vypálit na CD nebo 

DVD, nebo si je uložit na pevném disku přímo v počítači. 

Tam vydrží nejdéle. Ono totiž i CD/DVD nevydrží věčně, 

měli byste jej „přepálit“ po 5-6 letech znovu, aby z něj se 

data neztratila, ale obnovila. A v počítači si můžete fotky 

navíc všelijak upravit, udělat zajímavé výřezy, dát do 

rámečků, dokonce obarvit, nebo naopak nové barevné 

záběry předělat do nažloutlé barvy, tzv. sépie, v níž se 

z nové fotografie stane fotka, která vypadá jako fotka 

stará třeba 50-100 let.  

Pokud to sami neumíte, a přesto byste chtěli své fotky 

ukazovat, vystavovat, nebo darovat, pak se musíte obrátit 

na odborníky, kteří mají nejen potřebné vybavení (skener, 

počítačový program a barevnou tiskárnu), ale též zkuše-

nosti a dokáží vám poradit, která z fotek stojí za uchování 

nebo opětovné vytištění na pěkný fotografický papír. Ten 

je samozřejmě také mnohem dražší, než papír obyčejný. 

Podle odborníků v rozhlase počítejte odhadem za práci na 

10 – 30 fotkách kolem tisíce korun. Samozřejmě záleží na 

tom, jak moc a jak dlouho bude třeba vaše fotografie 

upravovat, dokreslovat a obnovovat, aby na nich bylo 

opět vše dobře vidět.  

Pro představu jsou zde dva snímky a je zřejmé, co vše 

počítač umí. První je skutečná fotografie naší požární 

zbrojnice, druhý je táž fotografie, na které byl proveden 

„úklid“ pomocí programu.  

Alena Varhanová 
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 STARÁ ŠKOLA VZPOMÍNÁ . . .  
 

Současným i bývalým školáčkům v předvečer 1. září  
 

„Je to už hodně a hodně let, kdy v mých zdech 1. září 

štěbetaly dětské hlásky, v kalamářích byl nalitý čerstvý 

inkoust a na stěně visel obraz Prezidenta Osvoboditele. 

Ráda na ty doby vzpomínám. Ale pamatuji si toho mno-

hem více.  

Nechci se chlubit, ale kdo přijede na Lično od Libáně, 

ten na mně může oči nechat. Jsem už sice dáma v letech 

(více než  300+), ale dost o sebe dbám, udržuji se, pravi-

delně chodím na kosmetiku, občas si dovolím malou plas-

tickou operaci, nedávno jsem si nechala komplet vyměnit 

pokrývku hlavy. No a sem tam nějakou tu parádičku – 

kytička v okně a tak. A vůbec. Dbám i na své okolí – to 

abych pěkně vynikla. Asi byste mi můj věk nehádali – a 

přesně vám ho ani nepovím. Vždyť se to u dámy přeci 

nehodí. Můžu vám prozradit jen něco málo. 

Rozhodně jsem v mládí nebyla žádný svatoušek. A už 

vůbec ne škola. 10. dubna 1676 jsem už byla na Ličně 

dost známá jako krčma. Tehdy jsem měla popisné číslo 2 

(dnes mám čp. 3). Tento den si mě pod svá křídla vzal Jan 

Zejda. Nebyla jsem levná – dal za mě celých 130 zlatých 

(dnes Kč 13.400,-). Patřilo ke mně taky pár pěkných polí-

ček. Ta byla v r. 1691 za 11 zlatých prodána a zbyl jen 

samotný grunt. V r. 1703 se mě ujal zeťák pana Zejdy – 

Václav Hrubý. Po šesti letech mě zase vydal zpět Janu 

Zejdovi, který mě bůhvíproč vyměnil – tenkrát se říkalo 

vyhandloval 2.února r. 1720 naproti statku Matěji No-

vákovi. Starý pan Novák měl již dny sečteny, proto ještě 

před smrtí přenechal krčmu synu Václavovi. Považte si, 

že Václav Novák se o mě staral více než padesát let. Po 

jeho smrti jsem připadla jeho vdově Kateřině, rozené 

Zacharníkové, která mě pro sešlost věku postoupila 

s celou hostinskou živností synu Josefu Novákovi. A tak 

jsem pořád sloužila rodině Nováků, synům, vnukům, 

pravnukům. Léty jsem samozřejmě získávala životní zku-

šenosti, ale rostla jsem i na ceně. V r. 1800 ke mně při-

koupili 27 strychů orných polí a 6 strychů a 3 čtverce luk 

a zahrad. Tehdy jsem už měla hodnotu 700 zl. (tj. Kč 

107.800,-), později jsem dost zbohatla v r. 1835 díky 

manželce Jana Nováka Kateřině Pořické, která přinesla 

věnem 680 zl. Od r. 1874 mě vlastnil Jan Novák-syn 

s manželkou Marií, rozenou Klabanovou a od 6. ledna 

1913 se jí ujal další Novák v řadě, tentokrát Josef, kdy už 

jsem v rakouských korunách měla hodnotu v přepočtu na 

dnešní Kč 232.200,--. Za ty roky jsem tu vyslechla pěk-

ných pár příběhů, zažila mnoho hádek a při zábavách také 

lásek. První světová válka nejen pro mě znamenala úpa-

dek. Štamgasty povolal císař pán na frontu a já jen tak 

přežívala. Vzpomněli si na mě až ke konci války, když 

nebylo místa pro výuku dětí. A tak se místo cinkání půlli-

trů ozývalo skřípání křídy na tabuli a pan řídící Kopecký 

kočíroval (dnes bychom řekli „optimalizoval“) desítky 

dětí různého věku v jedné třídě. Část třídy se učila psát 

písmenka, další počítali a ti poslední nahlas předčítali 

z čítanky. 

V r. 1919 se v jedné z mých světniček narodil posled-

ní z rodu Nováků – Miroslav. Jeho otec Josef Novák 

s manželkou Marií, roz. Petrtýlovou z Dětenic, se v r. 

1921 do Dětenic odstěhovali a zůstala jsem tak trochu 

opuštěná, hlavně od r. 1926, kdy se dostavěla nová škola. 

Nezatrpkla jsem, už jsem toho za ty roky měla dost a 

potřebovala jsem trochu vydechnout. Vždyť takový nápor 

– 250 let v jednom tahu – to by nevydrželo ani zvíře. Ale 

za pár let už jsem zase byla natěšená a v očekávání no-

vých obyvatel. Vrátil se mi ale v r. 1944 původní pán, 

Josef Novák se svou ženou. Nechali svému synovi Mir-

kovi a jeho mladé ženě Marii Brožové z Važic grunt 

v Dětenicích a vrátili se ke mně.  Mirek si ke mně našel 

cestičku až v r. 1992 a když i on v r. 2005 zemřel, začali o 

mě pečovat jeho syn Mirek, ale hlavně jeho dcera, Jana 

Čapková se svým přítelem Vláďou Helikarem. A že je to 

péče vzorná, o tom snad nemůže nikdo pochybovat. Ráda 

bych si je pozvala do Pošty pro tebe, abych jim za jejich 

lásku a péči poděkovala. Ale prý se jim nevejdu do studia. 

Tak aspoň touto cestou – Janičko a Vláďo, děkuji vám.“ 
 

V historii staré školy pátral pan Vladimír Helikar, 

zpracovala Pavla Kaprasová. 

 

  

HARMONIE NAŠEHO VNITŘNÍHO A 

VNĚJŠÍHO SVĚTA 
 

Co je Feng Shui ? 
 

Feng Shui v překladu vítr a voda je 6 000 let staré čín-

ské učení, jehož cílem je uvést v soulad energie prostředí, 

které člověka obklopuje s tokem osobní energie. Feng 

Shui je velmi rozsáhlé a do detailů propracované umění, 

které nám dokáže zlepšit kvalitu našeho života, dokáže 

nám pomoci při řešení mnohých problémů, které nás po-

tkávají na naší cestě životem ……podobné informace 

najdeme v každé knize Feng Shui. 
 

Ale co konkrétně si představit? 
 

Jistě všichni vnímáme, že prostředí, ve kterém žijeme, 

ovlivňuje kvalitu našeho života. Jinak se cítíme v prostře-

dí vysokých hor, obklopeni strmými skalami, jinak v hlu-

bokém lese, uprostřed voňavé louky, jinak uprostřed ruš-

ného města a jinak na pláži nádherné laguny.  

Víme, že nás ovlivňuje místo našeho bydliště (centrum 

města, prostředí rušné ulice, malá vesnička, samota u 

lesa), tvar a druh stavby (velký cihlový činžovní dům či 
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http://bydleni.tiscali.cz/?gallery=822&image=34169 

romantický dřevěný srub), materiály, které nás obklopují i 

jejich povrch (např. dřevěný interiér vs. skleněno-

kovový), barvy (tmavá místnost či světlá výmalba), typ 

nábytku (dřevěný masivní či moderní ve vysokém lesku 

apod.). Víme také, že jinak se budeme cítit v domě situo-

vaném na sever a jinak v domě směřujícím k jihu, jinak v 

domě na kopci a jinak v domě v údolí u líně se vinoucí 

řeky.  Jinak se cítíme v uklizené prostorné místnosti bez 

zbytečných doplňků, pouze s květinami a účelnou sedací 

soupravou, dřevěnou podlahou a okny na jih, jinak 

v pokoji plném starých ča-

sopisů, dekorací (dárků, 

které se za léta nahromadi-

ly), skříněmi které praskají 

ve švech, kobercem, velkou 

pohovkou, vázou se zaprá-

šenou sušenou svatební ky-

ticí a okny na sever. Již při 

představě těchto dvou roz-

dílných prostor máme jiné 

pocity. Do které místnosti se 

usadíte?  První místnost si 

vyberou ti, kteří žijí aktivní, 

společenský život plný 

změn, hodně pracují, mají 

nové nápady, sportují, klidu 

si neužijí.  Ve druhé místnosti se budou cítit lépe ti, kteří 

žijí klidný až stereotypní život, nic zajímavého už dlouho 

nepoznali, jsou často unavení a vnitřně nespokojeni, svůj 

volný čas tráví mluvením o jiných. 

Může přijít čas, kdy ti aktivní, budou chtít zpomalit, 

založit rodinu, méně pracovat, více odpočívat. Rychle 

zjistí, že v prostředí, ve kterém žijí, se nebude dařit změ-

nu provést. Čím více budou chtít zvolnit, tím více budou 

neklidní, roztěkaní. 

Naopak  druhá skupina, žijící poklidný život 

v přeplněném bytě bude toužit po změně, nové práci nebo 

jen pryč ze zajetých kolejí. I tato změna bude bez úpravy 

stávajícího prostředí téměř nemožná. 

Díky poznatkům Feng Shui  můžeme využít různých 

prostředků a často jednoduchými úpravami prostoru, ve 

kterém žijeme a pracujeme, podpořit ve svůj prospěch ty 

stránky života, které chceme v dané době rozvíjet. Pomo-

cí umění Feng Shui můžeme podpořit zdraví, profesní 

růst, příliv financí, častější setkávání rodiny a přátel, lás-

kyplný a harmonický rodinný život či život svobodný a 

dobrodružný, znovunabytí svých sil, spokojený sexuální 

život nebo vykřesat zapomenuté „teplo rodinného krbu“, 

přivolat nového partnera. Vytvořit malým dětem pokoj 

pro klidný spánek, větším pro dobré soustředění se 

k učení a komunikaci, velké, vyhledávající noční dobro-

družství, udržet více doma. Hyperaktivní zklidnit, neprů-

bojné podpořit k větší aktivitě. 

Místa, kde trávíme nejvíce času, by měla našemu živo-

tu a naším cílům pomáhat, podporovat naše snažení. Měli 

bychom využívat sil, které na nás působí a využít jejich 

působení v náš prospěch a ne s nimi bojovat. Jejich využi-

tím naše životní snahy získají více energie, kterou jinak v 

boji s nimi ztrácíme. Můžeme se naším okolím příjemně 

unášet, nebo se jím nechat nepříjemně vláčet. Umění 

Feng Shui nám umožňuje právě to první. 
 

Několik praktických tipů, jak si správně upravit 

vchod do svého domu či bytu dle Feng Shui 
 

° Cesta k domu by neměla být přímá. Měla by se mír-

ně vlnit jako meandr řeky. Rovná, přímá cesta silně 

zrychluje energii a tím nás oslabuje a náš pocit při pří-

chodu nebude příjemný.  

° Dveře vchodu by měly být co největší – avšak ade-

kvátní velikosti domu. 

° Vchodové dveře také 

slouží jako ochrana. Proto 

by měly být pevné, silné, 

abychom měli dostatečný 

pocit bezpečí. 

° Není vhodné, aby 

dveře byly prosklené. Pro-

sklené dveře nedávají 

pocit bezpečí. Proto je 

lepší, jsou-li vchodové 

dveře, plné a nad nimi je 

prosklený světlík, který 

umožní přístup denního 

světla do zádveří v interié-

ru. 

° Čím velkorysejší vchod do domu je, tím velkorysejší 

život budeme schopni žít  

° Vchod má být výrazný, příchozí má poznat, že se 

jedná o hlavní vchod.  

° Zajistěte si osvětlení vchodových dveří, příslušně dle 

sezony je ozdobte, tím značně posílíte energie vchodu.  

° K hlavnímu vchodu patří také jmenovka a fungující, 

příjemně znějící zvonek. Pokud vás někdo hledá, měl by 

vás pokaždé nalézt snadno a bez průtahů.  Na jmenovce si 

nechte záležet. Ať je hezká, výrazná, ať zdobí vaše dveře. 

Pokud jmenovku na dveřích nemáte, stanou se z vás ne-

výrazní lidé, kteří budou životem „jen tak procházet“. 

° Je rozdíl, napíšeme-li na jmenovku Novákovi. Tak 

posílíme energii rodiny, napíšeme-li Jan a Jana Novákovi, 

posílíme rodinu, ale zároveň již posilujeme i individualitu 

každého partnera. Napíšeme-li však Jan Novák, Jana No-

váková, pak se energie vztahu budou pomalu, ale jistě 

zmenšovat a vztah může prožívat komplikace v budouc-

nosti. 

° Upravte také přístup ke vchodovým dveřím. Před 

vchodem můžete mít stále kvetoucí květiny, různé ozdo-

by, hezkou rohožku, věnec na dveřích. Prostě vše, co 

příchod domů zkrášlí a vám dodá příjemný a hlavně ra-

dostný pocit 

° Totéž pravidlo pak platí i u vstupu na pozemek. Stej-

ně bychom měli řešit branku na pozemek i úpravu přístu-

pu k brance zvenčí.  Vstup do domu by měl být ze stejné-

ho směru jako vstup na pozemek. 

° Zařizujete-li si svůj dům, rozhodně začněte vcho-

dem. Nikdy ho nenechávejte na posledním místě. Vchod 

je vždy to první, co uvidíte. A první dojem je vždy ten 

nejsilnější, který ovlivní vaší budoucnost. 

° Vstupní prostor by měl být jednoduchý, prosvětlený, 

čistý a uklizený. 

http://bydleni.tiscali.cz/?gallery=822&image=34169
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° Nesmí se zde povalovat žádné rozházené boty, ka-

belky, tašky. Vše má mít své místo ve skříni a botníku. 

° Proti vchodovým dveřím nesmí být umístěno zrcadlo 

ani dveře na toaletu. Ubírají blahodárnou energii vstupu-

jící do domu. 

Renata Dvořáková (roz. Jonášová) 

 

POVÍDÁNÍ PRO „DOBRÝ DEN“ 
 

O čase a smyslu věcí. 
                                           

Dětem se už prodávají lyžařské přilby se zabudova-

nými sluchátky a s volitelným hudebním programem, aby 

se při čekání u vleků a při pohledu na hory mohly vzrušo-

vat v rytmu hardrocku. Sotva jsem ten šok strávil, přišel 

mi dopis od Marcely z Podještěda. Nemohlo mě potkat 

nic lepšího. Posuďte sami. 

Satan svolal světový kongres démonů a pravil: 

"Naše situace se zdá být prekérní. Lidé si nastavěli 

množství kostelů, chrámů, mešit a templů, aby měli kam 

před námi utíkat. Mají také mnoho moudrých knih, někte-

ré i svaté, a dokážou z nich poznávat pravdivou a smyslu-

plnou cestu pro svůj život. My tomu nedokážeme zabrá-

nit! Naše věc se zdá být ztracena…“ 

"Co tedy máme dělat?" volali démoni. 

"Nebraňte jim v tom, ale připravte je o čas," pokračo-

val Satan, "tak, aby prostě neměli čas na podstatné věci. 

Snažte se, aby byli stále zaneprázdněni nedůležitými 

prkotinami. Vymyslete spoustu možností jak zaměstnat 

jejich myšlení. Pokoušejte je, aby utráceli a půjčovali si 

peníze, aby kvůli tomu v práci trávili víc a víc času, aby 

pracovali sedm dní v týdnu a nejméně dvanáct hodin den-

ně, a to všechno proto, aby si mohli kupovat zbytečnosti.  

 Přidejte jim k tomu vědomí vlastní důležitosti a nepo-

stradatelnosti - říkejte  jim: "Kdo to zachrání, když ne ty? 

Nikdo to neumí líp než ty!" A budou pracovat ještě víc a 

o pracovních věcech budou přemýšlet ve dne i v noci. 

Zabraňte jim trávit čas s partnery, zabraňte jim věnovat se 

dětem. Jejich rodiny se rozpadnou a jejich domovy pře-

stanou být útočištěm před čímkoli. 

Lákejte je, aby měli doma pořád puštěné rádio, televizi 

nebo počítač. Dohlédněte, aby v každém obchodě a v 

každé restauraci pořád vyhrávala hudba. Nuťte je, aby si 

v každou volnou chvíli strkali sluchátka do uší a ohlušo-

vali se, aby si i na cestách v autě pořád něco hlučně pře-

hrávali. 

Dbejte, aby měli u ruky vždycky množství časopisů a 

novin. Dvacet čtyři hodin denně na ně útočte zbytečnými 

a hloupými zprávami. 

Kolem silnic nastavte billboardy, aby je vyrušovaly při 

řízení. Jejich schránky naplňte reklamami, katalogy, na-

bídkami slev a služeb zdarma. V časopisech a v televizi 

jim ukazujte štíhlé modelky a svalnaté modely, aby začali 

věřit, že tohle je krása a znechutili si své protějšky doma. 

Postarejte se, aby byli každý večer tak unavení, aby se 

nemohli milovat.  Braňte jim chodit do přírody, vymýšlej-

te pro ně spoustu možností "aktivního" odpočinku v zá-

bavních parcích, v multikinech a v hledištích stadiónů. 

Hlavně je ale stále a bez oddechu zaměstnávejte! To jim 

naprosto zabrání slyšet hlas moudrosti, který je tichý a 

nevtíravý." 

Démoni se po Satanově projevu rozletěli po světě a od 

té chvíle horlivě pracují.  

Neříkejte, přátelé, hned a rychle „No jo, ale…“ Tohle 

je bez připomínek. 

Škoda, že neznáme autora příběhu.  Podepisuju se ve 

všem za něj.   

    Váš Honza Šolc 

 

P.S.: Doporučuji pořídit si zvířecího kamaráda, 

z jehož chování můžete odpozorovat, co je to přirozený 

život. Zvířátka zmíněným „démonům“ rozhodně nepodlé-

hají, jak názorně demonstruje náš kocour. 

J. Rukavičková 

 

2. BAČALSKÉ SELSKÉ TRHY 2012 
 

Letošní trhy se konaly v horkém slunném odpoledni 

v sobotu 18. srpna. Řada z nás si proto chválila úžasný 

Hawai Bar, kde Šárka Pelantová za velmi potřebné pod-

pory celé rodiny míchala osvěžující nápoje pro dospělé i 

děti. Mnoho z vás asi nevěřilo, že na trhu se ozve „Nůžky, 

nože, brousím…“, a tak z počátku mistr brusič neměl čím 

zajiskřit. Později se mu však živnost rozběhla a z nyní 

nabroušených nožíků po babičce mám respekt. U pana 

Doškáře jste si opět mohli nechat v ultrazvukové lázni 

vyčistit brýle či šperky. V koutku za udírnou byly 

k dostání čerstvé výborné palačinky. No a co by to bylo 

za naše trhy bez tradičních Babiččiných koláčů, lívanců, 

metýnky, baďáků, rychlokvašek. O cuketovou nádivku 

byl velký boj. Nově se objevily i jednohubky, preclíčky, 

jablečný koláč a moravské lihoviny. Paní Rampasová 

s vnoučaty napekla a nazdobila krásná perníková srdíčka. 

Tradičně jste mohli zakoupit med, brambory, další vý-

pěstky a květiny. Leč o ty nebyl takový zájem, jako o to, 

co šlo hned poslat do bříška. Kromě krásných ručních 

výrobků - vyšívaných deček, bižuterie, panenek, výrobků 

ze dřeva, obrázků, košíčků z papírových ruliček, pol-

štářků, křížkových výšivek, ponožek, háčkovaných tašek 

a zdobených krabiček, kvetl zde i bleší trh – knihy, kola a 

jejich výbava a další domácí přebytky. Ve stínu jablůňky 

mohly děti okukovat malou krásnou kozičku a její drůbe-

ží kamarády, kteří byli též na prodej. Večer jsme si pří-

jemně zakřepčili s Rumovou aférou. Tak za rok navidě-

nou. 

J. Rukavičková 
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JE LIBO POCHOUTKU? 

V minulém čísle Pramínku jsme 

vám slíbili marinády, zde je 

několik nápadů od souse-

dů, přátel a z internetu. 
   

Citronová marináda (na 

ryby)  

 4 lžíce olivového oleje, 2 lžíce citronové šťávy, 1 lžíce 

provensálského koření, 1 šalotka, sůl, bílý pepř. 

Olivový olej prošleháme s citronovou šťávou. Šalotku 

oloupeme, nasekáme nadrobno a společně s provensál-

ským kořením vmícháme do základu marinády. Nakonec 

marinádu dochutíme solí a pepřem, zakryjeme fólií a 

necháme v lednici 30 minut odležet. 
   

Jogurtová marináda s mátou a meduňkou  

V misce promíchejte 250ml bílého jogurtu, 2 lžíce oli-

vového oleje, čerstvě mletý pepř, po hrsti usekaných čers-

tvých lístků máty a meduňky. Nejlépe kuřecí nebo krůtí 

prsa (steaky přes fólii jenom lehce naklepejte nebo rukou 

vytvarujte) osolte, zakapejte šťávou z citronu a obalte v 

připravené marinádě. Nechte v chladu marinovat 2 - 3 

hodiny.  
 

Česnekový olej s rozmarýnem  

1 stroužek česneku, 2 polévkové lžíce olivového oleje, 

1 polévková lžíce citrónové šťávy, 1 čajová lžička seka-

ných jehliček rozmarýnu. 

Česnek oloupeme, jemně nasekáme a smícháme s oli-

vovým olejem, citrónovou šťávou a rozmarýnem. Maso 

za občasného obracení marinujeme v této marinádě 12-24 

hodin. Tato marináda je zvlášť vhodná na steaky. 
 

Marináda s hořčicí a rozmarýnem  

2 polévkové lžíce jemně nasekaného čerstvého rozma-

rýnu, 2 stroužky jemně nasekaného česneku, 1 jemně na-

krájená šalotka, 5 rozdrcených jalovčinek, 1 polévková 

lžíce nastrouhané citrónové kůry, 1/2 dl suchého vermutu, 

1/2 dl citrónové šťávy, 1/2 dl olivového oleje, 1/2 dl hoř-

čice (Dijon), 1/2 dl sojové omáčky, 1 polévková lžíce chil-

li omáčky (např.Tabasco). 

Smíchejte všechny ingredience a vše s masem vložte 

do plastového sáčku. Sáček uzavřete a maso "namasíruj-

te". Ponechejte v lednici marinovat dle potřeby. 
  

Česneková s pivem 

Jedna z nejpoužívanějších a jednoduchých marinád. 

Česnek oloupeme a prolisujeme do misky. Následně do ní 

přidáme bazalku, kmín, kečup, hořčici a nakonec světlé 

pivo. Vše promícháme. Množství marinády, tudíž i ingre-

diencí, závisí na množství masa.  Naložené maso nechá-

me odpočinout v ledničce pokud možno několik hodin.  
 

Univerzální marináda 

Klasická olejová. Potřebovat na ni budete cibuli nakrá-

jenou na větší kousky, stroužky česneku nakrájené na 

plátky, sůl, pepř, olej. Očištěné maso nakrájené na plátky 

do připravené marinády naložte a nechte odpočinout ale-

spoň půl dne.  

 Zpracoval Sl. Zeler 

POSVÍCENÍ NA BAČALKÁCH  

28. září 2012 v pátek, 

když český patron slaví svůj svátek, 

sejdeme se všichni v odpoledních hodinách u nás 

v pivnici, abychom společně oslavili nejen Den české 

státnosti, ale především, abychom užili posvícenského 

reje. Hospodyňky – prošmejděte staré kuchařky a pečlivě 

nastudujte recepis na nejlepší posvícenské koláče. Bude-

me totiž soutěžit o nejlepší posvícenský koláč, hodnotit 

koláče bude porota sestavená z největších bačalských 

mlsounů. Kdo neumí péct koláče, upeče posvícenskou 

husu nebo jinou mastnou pečínku. Pobesedujeme 

s Renatou Dvořákovou na téma Feng Shui. Jak toto 

poznání využít v praktickém životě. Viz. příspěvek na str. 

4 až 6. Co by to bylo za posvícení bez hudby. Pozvání 

přijali opět chlapci Hašlarové z Bakova. Takže kromě 

recepisu na koláče naleštěte lodičky, vyžehlete sukýnky – 

bude se zpívat a tančit do pozdních nočních hodin. 

Doufejme, že Václavův svátek muže nezmůže natolik, 

abychom byli bez tanečníků. Pánové – jste srdečně zvá-

ni! Podrobnější informace uvedeme v příštím Pramínku. 

redakce Pramínku 

POZVÁNKY 

Libáň 

SDH Libáň Vás zve na dětskou hasičskou soutěž, která 

se bude konat v sobotu 1.9.2012 na letišti v Libáni od 

10hod. 

08.09.2012 (sobota) Kostel sv. Jiří ve Psinicích -

 2. výroční koncert - pořádá SDH Psinice 

22.09.2012 (sobota) Dům kultury Libáň - Posvícenská 

diskotéka 

Staré Hrady 

STAROHRADSKÁ HRADOZÁMECKÁ NOC 

Sobota - neděle 1. 9. – 2. 9. 2012,  18.00 –  01.00 hod 

Noční pohádkové prohlídky. Zažijete a všemi smysly v 

netradičním pojetí ochutnáte atmosféru pohádek čaroděje 

ARCHIBALDA I. K tomu všemu pravý středověk a sou-

boje templářských rytířů, doprovázené DRAČÍ OHŇO-

VOU SHOW.  

Loučeň 

Hradozámecká noc 2012 

SOBOTA 1. ZÁŘÍ, OD 17:00 NONSTOP AŽ DO RÁ-

NA: Třetí ročník svátku všech romantiků a zvědavců, 

kteří chtějí poznat život tajuplného šlechtického sídla po 

setmění, tentokrát s upírskou tématikou. 

Kouzla sladké Itálie 

SOBOTA 8. ZÁŘÍ 2012,11.00–17.00 HOD.: 

Připomínka toho nejlepšího, co dala světu Itálie, rodiště 

kněžny Marie Thurn – Taxis, aneb O moři, špagetách a 

také sportovních vozech snů značek Ferrari a Maserati. 

Osudy dobrého vojáka Švejka 

SOBOTA 22. ZÁŘÍ 2012, 14.30 HOD.: Divadelní ztvár-

nění jednoho z nejhumornějších příběhů nejen české, ale i 

světové literatury pod širým nebem. 

Dolní Bousov 

8.9. Divadlo za kostelem - Muži ve zbrani 

Výtečná komedie v podání boleslavského Divadýlka na 

dlani v divadle za kostelem v sobotu 8. září od 19 hodin. 

Vstupné 70Kč. V případě nepříznivého počasí bude před-

stavení přesunuto do sokolovny. 
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ci. Korektury: redakce Pramínku. Grafická úprava: J. Rukavičková. Tisk: p. Čermák. Výtisk je zdarma.  

Roznášku zajišťují: S. Zeler, S. Hodboď, J. Rukavičková. S náměty a připomínkami se obracejte na kohokoliv z naší redakční 

skupiny nebo posílejte na email praminek.bacalky@seznam.cz, či vhoďte do schránky Pramínku u pivnice na Bačalkách nebo na 

plotě bývalého obecního úřadu u stanoviště kontejnerů na rozhraní obcí Bačalky-Lično.  

Na tisk Pramínku přispěli: Doškářovi 200Kč, Zemanovi 500Kč, Linkovi 200Kč, p. Polanecký 200Kč. 

Děkujeme za spolupráci a podporu. Vítáme vaše příspěvky, náměty a připomínky, aby Pramínek byl přínosem pro nás pro 

všechny.  

 

KAM ZA KULTUROU 

Hudební festival Foerstrovy dny  

pod ochranou svatováclavského štítu 
 

Podzimní, tzv. svatováclavská část hudebního festiva-

lu Foerstrovy dny 2012 v Libáni se představí dvěma kon-

certy zcela odlišných žánrů. 

V sobotu 22. září 2012 od 15.00 hod. v kostele 

sv. Ducha v Libáni zazní starobylý zpěv a zvuk starých 

lidových nástrojů v podání prestižního hudebního soubo-

ru Musica Bohemica. Umělecký vedoucí souboru Jaro-

slav Krček jistě není neznámý. Často bývá průvodcem 

nedělní půlhodinky lidových melodií na ČRo 2 Praha, po 

vzoru Bartošově, Sušilově a Erbenově je sběratelem lido-

vých písní. Čeká nás příjemné sváteční zářijové odpoled-

ne s lidmi, kteří rozdávají srdcem to nejkrásnější, co tato 

země vytvořila. 

 Na zcela jiné vlně se ponese poslední koncert letošní-

ho ročníku. Bude to koncert mladý, svižný a svěží a rov-

něž se nám v něm představí „rozhlasák“. Jan Smigma-

tor, absolvent Pražské konzervatoře, od letošního jara 

uvádí na ČRo 2 Praha každou sobotu po poledni společně 

se zpěvačkou Dashou největší hity světové zejména 

swingové hudby. Nám se představí v koncertu nazvaném 

„Pocta Franku Sinatrovi“. Asi nemusím blíže vysvětlo-

vat, jaký umělecký zážitek nás čeká. Jistě nejen hudbou, 

ale především také svým šarmem okouzlí Jan Smigmator 

především dámy. Tedy jen čas: sobota 29. září v 19.00 

hodin v Libáni v kulturním domě. 

Vstupenky na koncerty jsou již v prodeji v drogerii 

paní Petříčkové v Libáni na náměstí. Blíže na 

www.foerstrovydny.cz. 
 

Za o.p.s. Foerstrovy dny Pavla Kaprasová 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 
 

V měsíci září slaví svá významná životní jubilea tito 

naši spoluobčané: 
 

Hazdrová Jiřina  

Limr Josef  

Pešková Dana 

Valčišová Veronika 
 

Redakce Pramínku přeje všem 

hezkou oslavu svého výročí, ra-

dostný a naplněný život. 

VZPOMÍNKA 
Za Maruškou Vaňkovou 
 

„Až umřu, nic na světě se nestane 

a nezmění, 

jen srdcí několik se zachvěje 

v rose jak k ránu květiny.“  

 (Jiří Wolker) 
 

I srdce nás všech se zachvěla v okamžiku, kdy nás za-

stihla smutná zpráva, že paní Marie Vaňková v pondělí 

13. srpna 2012 navždy odešla z tohoto světa.        

Maruška Vaňková, dívčím jménem Pažoutová, se na-

rodila v malé chaloupce tady na Bačalkách, kde prožila 

svoje dětství i mládí. Když se poznala se svým mužem 

Františkem, přestěhovala se na třicet dlouhých let do 

Mnichova Hradiště, kde v lásce a rodinné pohodě společ-

ně vychovali dvě děti – syna Romana a dceru Ivetu. A jak 

to bohužel bývá, žádné štěstí netrvá věčně.  Maruška se 

musela poprat jak se zákeřnou nemocí vlastní, tak i 

s nemocí své milované dcery, která bohužel svůj boj ne-

vyhrála. Mnohého by taková krutá životní zkouška zlomi-

la. Maruška Vaňková ale zmobilizovala všechny svoje 

síly a z role babičky přešla do role maminky, aby svému 

vnoučkovi nahradila mateřskou náruč. Jako by chtěla 

unést všechnu tíhu a bolest světa – rozdávala se pro své 

děti, vnoučata, ale i své přátele a sousedy tady na Bačal-

kách, kde si s manželem vybudovali nový domov a kde 

chtěli společně prožít podzim života.  Nebyla by to ona, 

aby nezašla na kus vlídného slova ke svým sousedům, 

aby nepotěšila staré lidi v jejich samotě. Rozdávala radost 

a naději, ač obojí sama v posledních letech pro sebe tolik 

potřebovala. 

Jsou to dva měsíce, co jsme si s Maruškou společně 

prohlížely o „rodácích“ nástěnky se starými fotografiemi.  

Ke každé druhé měla Maruška vtipný komentář a dost 

jsme se od srdce nasmály. Sršela energií, její krásné mod-

ré oči zářily a upovídaná Maruška nebyla k zastavení. 

Bylo to dobře, že se sešla se všemi svými kamarádkami a 

známými, kteří přijeli i zdaleka. Dost ji to povzbudilo a 

naladilo do dalších nelehkých týdnů, které ji čekaly.  

Je to čtrnáct dní, co mi Maruška mávala ze dvorka. 

Byla pořád tak krásná. 

Je to týden, co mi na Marušku zbyly jen vzpomínky. 

Milá Maruško, bude se nám po Vás stýskat. 

Pavla Kaprasová 

mailto:praminek.bacalky@seznam.cz

